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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 15 nov. 1954
*'s Morgens te 11 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Algera, Beel, Beyen, De Bruijn,
Donker, Van de Kieft, Luns, Staf, Suurhoff, Witte (alleen bij de morgenvergadering) en Zijlstra
(afwezig zijn de Ministers Cals, Kernkamp, Mansholt en Van Thiel).

Tevens is aanwezig de Staatssecretaris Mej. De Waal (bij de punten 17 en 18).
Secretaris: J. Middelburg.

2. Ingekomen stukken en mededelingen
- - -
g. De kwestie-Ambon en de KPM
Minister Donker deelt mede, dat de Indonesiër Nikijuluw een brief heeft geschreven aan de
Procureur-Generaal in Amsterdam met het verzoek een vervolging in te stellen tegen de KPM. De
aanklacht betreft het vervoer van Indonesische militairen tijdens de strijd om Ambon wegens
overtreding van artikel 100 van het Wetboek van Strafrecht. In dit artikel wordt met
gevangenisstraf van ten hoogste zes jaar bedreigd o.a. hij, die in geval van een oorlog, waarin
Nederland niet betrokken is, opzettelijk enige handeling verricht, waardoor de onzijdigheid van de
Staat in gevaar wordt gebracht. Aangezien de Nederlandse Regering het bestaan van een staat
"Republiek der Zuid-Molukken" niet erkent, zal de Procureur-Generaal geen onderzoek naar
aanleiding van deze brief instellen. Spreker deelt voorts nog enkele bijzonderheden over deze
kwestie mede. De Minister-President laat zijn persoonlijke gevoelens ten aanzien van het bedoelde
vervoer indertijd door de KPM buiten beschouwing. Nu echter de KPM het enige
verbindingsmiddel tussen eilanden in Indonesië is, zou een weigering uiteraard ernstige gevolgen
voor bedoelde maatschappij met zich mee hebben gebracht. De Raad wijdt vervolgens nog een
bespreking aan deze kwestie.
- - -

Middagvergadering

2. Ingekomen stukken en mededelingen
m. Raadpleging van dossiers inzake de Indonesische kwestie
Minister Luns heeft het verzoek ontvangen van Dr. Kortenhorst om de dossiers in te zien over de
Indonesische kwestie, teneinde een duidelijker beeld te krijgen van de politieke achtergrond in het
bijzonder in de eerste maanden na de Japanse capitulatie. Spreker heeft dit verzoek nog niet
ingewilligd, vooral ook omdat de dossiers nog onvoldoende geordend zijn en hem niet geheel
bekend is waar de verschillende dossiers zijn, op Buitenlandse Zaken of op Overzeese Rijksdelen.

Minister Donker ziet als ander bezwaar, dat de Kamer zich nog niet uitgesproken
heeft over de vraag of de Parlementaire Enquêtecommissie de Indonesische kwestie niet zal
behandelen. Hoewel spreker aanneemt, dat de Kamer deze kwestie niet nader zal onderzoeken,
lijkt het hem niet juist nu er nog geen uitspraak is de dossiers aan anderen ter inzage te geven.

De Minister-President is van mening, dat voor het vervolg van de Parlementaire
Geschiedenis van Van Welderen Rengers, waaraan Dr. Kortenhorst bezig is, uitsluitend de
parlementaire behandeling van belang is.

Minister Beel waarschuwt eveneens tegen het voldoen aan het onderhavige verzoek,
aangezien deze zaken in het verleden liggen. Op dezelfde gronden is een overeenkomstig verzoek
van het Rijksinstituut voor Oorlogsdocumentatie kort geleden afgewezen. De Minister-President
merkt op, dat het verzoek van het Rijksinstituut uitsluitend betrekking had op de notulen van de
Ministerraad.
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Minister Luns concludeert, dat hij aan Dr. Kortenhorst zal antwoorden, dat tegen
het ter inzage verstrekken van bedoelde dossiers voorshands overwegende bezwaren bestaan.

3. Buitenlands beleid
b. De Nieuw-Guineakwestie (Zie notulen MR d.d. 8 November 1954, punt 3a. #Zie ook notulen MR
29/11/54, punt 3c.)
Minister Luns deelt mede, dat bij de Commissie voor Buitenlandse Zaken grote ongerustheid
bestond over de vraag wat de Regering doet om de politieagent Van Krieken uit handen van de
Indonesiërs te krijgen. Daarbij werd o.a. de gedachte geopperd deze zaak voor de Verenigde
Naties te brengen. Spreker heeft hierop geantwoord, dat het op zichzelf een kwestie is, welke voor
de Verenigde Naties te brengen zou zijn, maar dat dit op het ogenblik precies is wat Indonesië
gaarne zou willen. Dat land wil tijdens de behandeling van de Nieuw-Guineakwestie in de
Algemene Vergadering de indruk vestigen, dat de Papoea's in opstand zijn gekomen tegen het
Nederlandse gezag en daarbij een Nederlandse politieagent hebben gevangen genomen.

De Minister-President is van oordeel, dat op de verklaringen van Papare en de
Indonesische Regering onzerzijds zwak is gereageerd. Minister Luns zal nog nagaan of de
verklaring, waarvoor hij een concept heeft ontvangen, niet te zeer aan de zachte kant is. De
Amerikaanse pers heeft met geen woord melding gemaakt van de Indonesische infiltratie, terwijl
in de Engelse pers een enkel onbetekenend berichtje is opgenomen. Alleen in de Australische
kranten heeft men hieraan publiciteit gegeven. Als nieuw element is thans er bij gekomen de
uitlating van President Sukarno over buitenlandse steun aan tegen de Indonesische Regering
gerichte activiteiten.

Minister Beel acht het wenselijk, dat over de Nieuw-Guineakwestie geen uitlating
wordt gedaan zonder wederzijds overleg tussen Overzeese Rijksdelen en Buitenlandse Zaken.

Minister Staf deelt mede, dat in de Defensiecommissie ook gevraagd is naar de
verdedigingsmiddelen van Nieuw-Guinea. Spreker acht het echter net juist naar aanleiding van
vragen in het Voorlopige Verslag mededelingen te doen over de sterkte van de defensiemiddelen
in Nieuw-Guinea. Bij de bestrijding van de jongste infiltratie zijn zestig mariniers betrokken.
Spreker zal een nota voorbereiden, waarin voorzieningen voor noodsituaties worden aangegeven.
In de Defensiecommissie sprak men over de stationnering van jachtvliegtuigen, maar deze zijn
daar moeilijk bruikbaar. In de Kamercommissie stond men in het algemeen op het standpunt, dat
Nieuw-Guinea geen infiltranten in het land mag hebben.

Minister Luns merkt op, dat ook bij intensieve kustverdediging infiltraties mogelijk
blijven (b.v. de landing bij Dieppe). Enige versterking van de defensie in Nieuw-Guinea kan
echter internationaal een onderstreping zijn van de Nederlandse wil om Nieuw-Guinea te
verdedigen.

De Minister-President herinnert er aan, dat voor de infiltratie twee prauwen zijn
gebruikt met 48 man, waarvan een deel met een prauw is teruggekeerd met medeneming van de
politieagent Van Krieken, die volgens de telegrammen ook wel vreemd heeft gedaan. Van de
infiltranten zijn er vijf of zes gesneuveld en de meeste overigens gevangen genomen. Spreker is
van oordeel, dat men thans niet de mankracht van de defensie in Nieuw-Guinea moet versterken;
indien nodig zal men er nog eens een extra torpedojager langs kunnen laten gaan.

Minister Luns deelt mede, dat het met de indiening van een resolutie tegenover de
Indonesische resolutie in de Algemene Vergadering van de Verenigde Naties niet zo erg vlot. De
Engelsen hebben ook in Canberra grote druk uitgeoefend, terwijl o.a. ook door België aan
Nederlandse zijde druk is uitgeoefend. Het is daarom mogelijk, dat de tegenresolutie niet zal
worden ingediend. Het debat over de kwestie laat nog op zich wachten, omdat de besprekingen
over de samenwerking bij het gebruik van kernenergie voor vreedzame doeleinden langer duren
dan werd verwacht.
- - -
d. Verzoek om vrijlating van Nederlandse arrestant in Indonesië



Minister Luns deelt mede, dat de Nederlandse arrestant Kolk, die ook mishandeld is, thans ernstig
ziek is, zodat onzerzijds is aangedrongen hem in een ziekenhuis op te nemen. Het Tweede-
Kamerlid Bruins Slot heeft gevraagd, dat de Regering hierover een verklaring in de Tweede Kamer
aflegt; hij acht het beter dan het houden van een interpellatie, welke wordt overwogen. Aan Bruins
Slot is gezegd, dat men doende is het Nederlandse Rode Kruis een beroep te laten doen op het
Indonesische Rode Kruis, doch voordat dit gebeurt zou men willen weten of de Indonesische
Regering betrokkene niet naar een ziekenhuis overbrengt.

Minister Beel stelt de vraag of het Rode Kruis toch niet reeds een dergelijk verzoek
zal kunnen doen. Minister Luns deelt mede, dat volgens het Nederlandse Rode Kruis het
onderhavige geval typisch iets is waar het mogelijk is een verzoek te doen, maar dit loopt over
verschillende schijven, zodat het ook even duurt. Spreker ziet geen kans deze week nog een
verklaring af te leggen.

De Minister-President is eveneens van oordeel, dat een verzoek van het Rode Kruis
parallel met, maar los van een verzoek van de Nederlandse Regering zal kunnen lopen. De Raad
verklaart zich hiermede accoord.
- - -


